

UNIVERSAL DECLARATION OF HUMAN RIGHTS

ကမ္ဘာလူ့အခွင့်အရေးကြေညာစာတမ်း

တိပိတ်သိမ်းတိုက်တီးဘန်ဂျာနယ်၊ ဘန်ကောက်မြို့၊ မြန်မာနိုင်ငံတော်၊ ဘဏ္ဍာရေးဝန်ကြီးဌာန၊ ဘဏ္ဍာရေးဝန်ကြီးဌာန၊ ဘဏ္ဍာရေးဝန်ကြီးဌာန၊ ဘဏ္ဍာရေးဝန်ကြီးဌာန

**RAOUL
WALLENBERG
INSTITUTE**
OF HUMAN RIGHTS AND HUMANITARIAN LAW



စကားချီး

၁၉၄၈ ခုနှစ်၊ ဒီဇင်ဘာလ ၁၀ ရက် နေ့တွင် ကုလသမဂ္ဂ အထွေထွေညီလာခံက ကမ္ဘာ့လူ့အခွင့်အရေးကြေညာစာတမ်းကို အတည်ပြုချမှတ်၍ ထုတ်ပြန်ကြေညာခဲ့သည်။ ကြေညာစာတမ်း၏ စာသားအပြည့်အစုံကို နောက်စာမျက်နှာများတွင် ဖော်ပြထားပါသည်။

ဤကဲ့သို့ သမိုင်းဝင်လုပ်ဆောင်ချက်ကို ဆောင်ရွက်ပြီး နောက် ကုလသမဂ္ဂ အထွေထွေညီလာခံက ကုလသမဂ္ဂ အဖွဲ့ဝင်နိုင်ငံ အားလုံးအား ဤကြေညာစာတမ်း၏စာသားကို အများပြည်သူတို့ သိရှိစေရေးအတွက် ဆောင်ရွက်ရန်နှင့် နိုင်ငံများ (သို့မဟုတ်) နယ်မြေ များ၏ နိုင်ငံရေးအဆင့်အတန်းကို ခွဲခြားမှုမပြုဘဲ၊ အဓိကအားဖြင့် ကျောင်းများနှင့် အခြားပညာရေးအဖွဲ့အစည်းများတွင် ကြေညာ စာတမ်းကို ဖြန့်ချိဝေငှစေရန်၊ မြင်သာအောင် ပြသထားစေရန်၊ ဖတ်ကြားစေရန်နှင့် အဓိပ္ပာယ်ရှင်းလင်းဖော်ပြစေရန် ပန်ကြားခဲ့သည်။

သို့ဖြစ်သည့်အားလျော်စွာ မြန်မာနိုင်ငံအမျိုးသား လူ့အခွင့် အရေးကော်မရှင်သည် ကမ္ဘာ့လူ့အခွင့်အရေး ကြေညာစာတမ်းကို မြန်မာဘာသာမှ စကော ကရင်ဘာသာသို့ ပြန်ဆိုလျက် ထုတ်ဝေ ဖြန့်ချိလိုက်ပါသည်။

မြန်မာနိုင်ငံအမျိုးသားလူ့အခွင့်အရေးကော်မရှင်
၂၀၁၆ ခုနှစ်၊ အောက်တိုဘာလ ၂၈ ရက်

တက်တီကျားနှင့်

ဖဲလါဒ်စတန် (၁၀) သီ (၁၉၄၈) နှစ်နှင့် ဘီမုန်စာဖိုင် ကရုတင်အိန်ဖိုင်ထီရီ၊ ပင်တပ်ကျားတူလီလီဒ် ဒီးပင်ဖျါထီဒ်ဝဲ ဟီန်ခိန်ဒီဘုန်တင်ဘီးဘန်ရလီ၊ဘန်ထွဲဒီးတင်ခွဲးတင်ယင်လၢပု၊ ကူ ပှၤကညီအဂီၢ် ဆူကမျာ်န့ၣ်လီၤ. တင်ဂုၢ်အလၢအပှၤအိန်ဖျါဖဲ ကဘျးပလၢကဟဲလၢခဲတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ပိပ်ထွဲထီၣ် စံၣ်စီၤန့ၣ်တင်မၤ အံၤအံၤ, ဘီမုန်စာဖိုင်ကရု တင်အိန်ဖိုင်ထီရီအံၤ ကီးယီၤ ထံကီၢ် လၢအမုၢ် ဘီမုန်စာဖိုင် ကရုကရုဖိတဖၣ် လၢကထူး ထီၣ်ရလီၤ တင်ကွဲး လၢအအိန်လၢ တင်ဘီးဘန်ရလီၤအံၤအပူၤ ဒ်သီးထံဖိကီၢ်ဖိ ကီးဂၤဒဲး ကသ့ၣ်ညါ အဂီၢ်လီၤ. တင်ကထူးထီၣ်ရလီၤအီၤ အသုတ အိန်ဒီး တင်ပင်တင် အခွၢ်အဆၢလၢအမုၢ် ထံကီၢ် (မုတမုၢ်) ဟီၣ် ကဝီၤ ထံဂုၢ်ကီၢ်ဂုၢ် အခွၢ်အဆၢတဖၣ်တဂ့ၤ, လီၤဆီဒဲၣ်တင် လၢ တင်မၤလီၤကိတဖၣ် ဒီးတင်ကရုကရီ လၢဘန်ထွဲဒီး တင်ကူၣ် ဘန်ကူၣ်သုတဖၣ်အလီၢ်န့ၣ် တင်ကပင်ဖျါအီၤဖျါဖျါဖျါ, တင်ကဖး ဖျါထီၣ်အီၤ ဒီးတင်ကဒူးန့ၣ်တဲ ဖျါအစီပညီလီၤတင်လီၤဆဲး န့ၣ်လီၤ.

ဒ်န့ၣ်အသိး, ကီၢ်ပံၤယီၤ တင်ခွဲးတင်ယင်လၢပုကူပှၤကညီ အဂီၢ် ခိၣ်မဲးရှၢၣ် ကွဲးကီၢ်ထံက့ၤ ဟီၣ်ခိန်ဒီဘုန်တင်ဘီး ဘန်ရလီၤ ဘန်ထွဲဒီးတင်ခွဲးတင်ယင်လၢပုကူပှၤကညီအဂီၢ် လၢပယီၤကျိၣ် ဆူကညီကျိၣ် ဒီးစဲးကျဲးထူးထီၣ်ရလီၤဝဲဒဲၣ်န့ၣ်လီၤ.

ကီၢ်ပံၤယီၤ တင်ခွဲးတင်ယင်လၢပုကူပှၤကညီအဂီၢ်ခိၣ် မဲးရှၢၣ်
အိကထိဘၣ် ၂၈ သီ ၂၀၁၆ န့ၣ်

ကမ္ဘာလူ့အခွင့်အရေးကြေညာစာတမ်း

နိဒါန်း

လူသားအားလုံး၏ မွေးရာပါဂုဏ်သိက္ခာနှင့် တန်းတူညီမျှ ရှိပြီး ဖယ်ရှားထုတ်ပယ်၍ မရသော အခွင့်အရေးများကို အသိအမှတ် ပြုခြင်းသည် ဤကမ္ဘာပေါ်တွင် လွတ်လပ်မှု၊ တရားမျှတမှုနှင့် ငြိမ်းချမ်းမှုတို့အတွက် အခြေခံအုတ်မြစ်ဖြစ်သောကြောင့် လည်းကောင်း၊

လူ့အခွင့်အရေးကို အလေးမထား မထိမဲ့မြင်ပြုခြင်းသည် လူသားတို့၏ အကောင်းအဆိုး အကြောင်းအကျိုး ဆင်ခြင်နိုင်စွမ်းကို ဖျက်ဆီးသည့် ရိုင်းစိုင်းရက်စက်သော အပြုအမူများဖြစ်ပေါ်စေခဲ့သော ကြောင့် လည်းကောင်း၊ လွတ်လပ်စွာထုတ်ဖော်ပြောဆိုခွင့်၊ လွတ်လပ်စွာ သက်ဝင်ယုံကြည်ခွင့်၊ ကြောက်ရွံ့ခြင်းနှင့် ချို့တဲ့ခြင်းမှ လွတ်ကင်းခွင့် တို့ကို ရရှိခံစားရမည့် လူ့ဘောင်လောကတစ်ရပ်ပေါ်ပေါက်လာရေး ကို သာမန်လူသားအားလုံး၏ အမြင့်မားဆုံးသော မျှော်မှန်းချက်အဖြစ် ကြေညာပြီးဖြစ်သောကြောင့်လည်းကောင်း၊

အာဏာသုံး၍ တရားလက်လွတ်အုပ်ချုပ်မှုနှင့် ဖိနှိပ်ချုပ်ချယ်မှုတို့ကို လူက နောက်ဆုံးနည်းလမ်းအနေဖြင့် ဆန့်ကျင်ပုန်ကန် သည့်အခြေအနေသို့ မရောက်ရှိစေရေးအတွက် လူ့အခွင့်အရေးကို ဥပဒေစိုးမိုးမှုဖြင့် ကာကွယ်ပေးရန် မဖြစ်မနေ လိုအပ်သောကြောင့် လည်းကောင်း၊

ဟိန်ဒိန်အိဘုန်တင်ဘီးဘန်ဂျာလီ၊ ဘန်ထွဲဒီးတင်ခွဲတင်ယင်လောပုကပူကညီအဂီဂ်

တင်ကတီလောပု

တင်ပင်ပနီနီ ပုကပူပုကညီခဲလောင် အတင်နုဂ်သိခွဲယင် လောတင်ထူးကွဲအံတနုဂ် လောအမုဂ် ပုကပူပုကညီတဂ၊ အသူး အသုဂ် ဒီးတင်ထဲသီးတုသီးလိင်သးအံ၊ မုဂ်တင်သဘျူ၊ တင်မုဂ်တင်တီ ဒီးတင်ယူတင်ဖိ၊ အဒိဂ်တယင်လောဟိန်ခိဂ်အံ၊ အဂီဂ်အသီး၊

တင်တပင်ကဲ၊ တင်တပင်လုဂ်ပင်ပုကတင်ခွဲတင်ယင်လော ပုကပူပုကညီအဂီဂ်အံနုဂ် မုဂ်တင်ဒုးအိဂ်ထီဂ် တင်မ၊အရဂ်အစဂ် လော အမ၊ဟးဂီ၊ကွဲဂ် ပုကပူပုကညီ အတင်သုပဲင်ဖးနီဖး တင်ဂု၊ တင်အ၊အဆ၊အသီး၊ တင်ဒုးအိဂ်ထီဂ်ဟိန်ခိဂ် လောအဒိဂ်ဒီး တင် သဘျူလော တင်ကတဲဖျါထီဂ်တင်၊ တင်သဘျူလောတင်စုဂ်တင်နုဂ်၊ ပုကဖျဲး ဒီး တင်ပျံ၊တင်ဖုးဒီး တင်တလောတပျဲသုဂ်တဖဂ် မုဂ်ပုကဟိန်ခိဂ် ဖိပတီဂ်မုဂ်ကိးဂ၊ဒဲး အတင်မုဂ်လင်လီ၊နုဂ် ဘန်တင်ဘီးဘန်သုဂ်ညါ အံ၊ဝံ၊လဲအသီး၊

တင်သုတင်ဖိတင်ကမီလောတင်တတီတလီ၊အပူ၊ တင်ဆီဂ် တင်မ၊နုဂ်သုဂ်တဖဂ်အံ၊ ဒိကျိ၊ကျဲလဲခဲကတင်အသီးပုကပူပုကညီ သုဂ်တဖဂ် သုတထီဒါကျဲတင်တဂု၊အဂီဂ်နုဂ် လိဂ်ဘန်ဝဲသပုဂ် ကတင် လောတင်ကတဟုဘိဂ်ကယင်ဘ၊ တင်ခွဲတင်ယင် လောပုကပူ ပုကညီအဂီဂ် လောတင်သိဂ်တင်သီ အတင်သိဂ် တင်ဘျူ၊ နုဂ်လီ၊

နိုင်ငံချင်း ချစ်ကြည်ရင်းနှီးစွာဆက်ဆံမှု ဖွံ့ဖြိုးရေးကို မြှင့်တင်ရန် မဖြစ်မနေ လိုအပ်သောကြောင့်လည်းကောင်း၊

ကုလသမဂ္ဂအဖွဲ့ဝင်နိုင်ငံများ၏ ပြည်သူ့အပေါင်းတို့သည် အခြေခံလူ့အခွင့်အရေး၊ လူ့ဂုဏ်သိက္ခာနှင့် တန်ဖိုး၊ အမျိုးသားနှင့် အမျိုးသမီးတန်းတူ အခွင့်အရေးရှိမှုတို့ကို ၎င်းတို့ သက်ဝင်ယုံကြည်ကြောင်း ကုလသမဂ္ဂပဋိညာဉ်၌ ထပ်မံ အတည်ပြုခဲ့ပြီး၊ ပိုမိုကျယ်ပြန့်သည့် လွတ်လပ်မှုအတွင်း လူမှုရေးတိုးတက်ရေးနှင့် လူ့ဘဝ အဆင့်အတန်း တိုးတက်ကောင်းမွန်ရေးတို့ကို မြှင့်တင်ရန် သန္နိဋ္ဌာန်ချပြီးဖြစ်သောကြောင့် လည်းကောင်း၊

ကုလသမဂ္ဂအဖွဲ့ဝင်နိုင်ငံတို့သည် ကုလသမဂ္ဂအဖွဲ့နှင့် ပူးပေါင်း၍ လူ့အခွင့်အရေးနှင့် အခြေခံလွတ်လပ်ခွင့်များကို ကမ္ဘာတစ်ဝန်းလုံးက ပိုမိုမြှင့်တင် လေးစားလိုက်နာ ကျင့်သုံးကြစေရေးအတွက် ဆောင်ရွက်မည်ဟု ကတိပြုပြီးဖြစ်သောကြောင့် လည်းကောင်း၊

အဆိုပါလူ့အခွင့်အရေးနှင့် လွတ်လပ်ခွင့်များကို အတူတကွ နားလည်မှုရှိခြင်းသည် ဤကတိကဝတ်ကို အပြည့်အဝ အကောင်အထည် ဖော်စေရေးအတွက် အရေးကြီးဆုံး ဖြစ်သောကြောင့် လည်းကောင်း၊

မှီတင်လိပ်ဘဉ်သပျာ်ကတော်လှ၊ တၢ်ကမၤဒိၣ်ထီၣ်ထီၣ်ထီၣ်ထံၣ်ကီၢ်တဘျီဒီးတဘျီ တၢ်ရူလိၣ်မုၢ်လိၣ်သးအဂီၢ်၊

ထံကီၢ်လၢအမုၢ် ဘီမုၢ်စၢ်ဖျိၣ်ကရၢ ကရၢဖိ အထံဖိကီၢ်ဖိတဖၣ် တၢ်မၤလီၢ်တၢ်ကဒီးက့ၤ အတၢ်န့ၣ်လၢအဘဉ်ထွဲဒီး တၢ်ခွဲး တၢ်ယၢ်လၢပုၤက့ၤပုၤကညီ အဂီၢ်အဒိၣ်တယၢ်, ပုၤက့ၤပုၤကညီအသူးအသ့ၣ်ဒီးအလုၢ်အပူၤ, ပိၣ်မုၢ်ဒီး ပိၣ်ခွါတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်ထဲသိးတုၤသိးလိၣ်သးတဖၣ်, ဒီးမုၢ်လၢတၢ် ပၢ်လီၤတုၢ်လံ တၢ်အၢ်လီၤ လၢကမၤဒိၣ်ထီၣ် တၢ်ရူလိၣ်မၤသကိးတၢ်, တၢ်အိၣ်မူအတီၤ လၢအဂ့ၤဒိၣ်န့ၢ်အါန့ၢ်ဝဲ လၢတၢ်သဘျီအပူၤ အဂီၢ်၊

ထံကီၢ်လၢအမုၢ် ဘီမုၢ်စၢ်ဖျိၣ်ကရၢ ကရၢဖိတဖၣ် အၢ်လီၤတုၢ်လံအသး လၢကပၢ်ဖျိၣ်မၤသကိးတၢ် ဖိသိးဟီၣ်ခိၣ်ဒီးဘျီ ကပၢ်ကဲဒီး မၤထွဲဘဉ်ယးဒီး တၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ် လၢပုၤက့ၤပုၤကညီ အဂီၢ်ဒီး တၢ်သဘျီအဒိၣ်တယၢ်တဖၣ်၊

တၢ်အိၣ်ဒီးတၢ်န့ၢ်ပၢ် တမံၤယီၤဘဉ်ထွဲဒီး တၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢ ပုၤက့ၤပုၤကညီအဂီၢ်ဒီး တၢ်သဘျီတဖၣ်အံၤန့ၣ်မုၢ် တၢ်အကါဒိၣ်ဒိၣ်မးလၢ လၢတၢ်ကဒုးကဲထီၣ်လိၣ်ထီၣ် တၢ်အၢ်လီၤ အံၤလၢပုၤပုၤအဂီၢ်၊

လူတိုင်း၊ အဖွဲ့အစည်းတိုင်းက ဤကြေညာစာတမ်းကို အစဉ် နှလုံးသွင်းလျက် ကမ္ဘာတစ်ဝန်းလုံးတွင် အဆိုပါအခွင့်အရေးများနှင့် လွတ်လပ်ခွင့်များကို လေးစားကြစေရန် သင်ကြားခြင်း၊ အသိပညာ ပေးခြင်းဖြင့် အားထုတ်ကြစေရန်အတွက်လည်းကောင်း၊ ကုလသမဂ္ဂ အဖွဲ့ဝင်နိုင်ငံများနှင့် ထိုနိုင်ငံတို့၏ စီရင်ပိုင်ခွင့်အာဏာအောက်ရှိ နယ်ပယ်အတွင်းမှ တိုင်းသူပြည်သားများက အဆိုပါ အခွင့်အရေးနှင့် လွတ်လပ်ခွင့်များကို ကျယ်ပြန့်ထိရောက်စွာ အသိအမှတ်ပြု လိုက်နာ ကျင့်သုံးစေရန်အလို့ငှာ နိုင်ငံအဆင့်နှင့် အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ အဆင့် တို့တွင် တိုးတက်သောအစီအမံများဖြင့် အားထုတ်ကြစေရန် အတွက် လည်းကောင်း ရည်ရွယ်လျက်၊ နိုင်ငံခပ်သိမ်း၊ လူခပ်သိမ်းတို့ အောင်မြင်မှုရရှိရန် ဆောင်ရွက်ကြရမည့် အားလုံးနှင့်ဆိုင်သော စံတစ်ရပ်အဖြစ် ကုလသမဂ္ဂ အထွေထွေညီလာခံက ဤ ကမ္ဘာ့ လူ့အခွင့်အရေး ကြေညာစာတမ်းကို ယခု ထုတ်ပြန်ကြေညာလိုက် သည်။

အပိုဒ် ၁

လူသားအားလုံးသည် လွတ်လပ်သူများအဖြစ် မွေးဖွားလာကြပြီး ဂုဏ်သိက္ခာနှင့် အခွင့်အရေးများ တန်းတူရည်တူ ရှိကြသည်။ လူတို့၌ ဆင်ခြင်တုံတရားနှင့် အမှားအမှန် ဝေဖန်ပိုင်ခြားနိုင်သော အသိဉာဏ် ရှိကြ၍ တစ်ဦးကိုတစ်ဦး ညီရင်းအစ်ကို စိတ်ဓာတ်ဖြင့် ဆက်ဆံကျင့်သုံး သင့်သည်။

တၢ်ကျဲးစး ဒ်သိးပှၢ်ကိးဂၤ၊ တၢ်ကရၢကရိခဲလၢဝ် ကပပ် ဒိၣ်၊ ကပပ်လုၢ်ပပ်ပှၢ် တၢ်ဘိးဘၣ်ရၤလီၤအံၤ ထီၣ်ဘိတဘိယုၢ်သိးဒီး ဟီၣ်ခိၣ်ဒိဘျၣ် ကပပ်ကဲ တၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်ဒီးတၢ်သဘျုးအံၤ ဒိဖျိတၢ်သိၣ် လိ၊ တၢ်ဟ့ၣ်တၢ်ကူၣ်သ့သ့ၣ်ညါ၊ အိၣ်ဒီး တၢ်တိၣ် လၢထံကီၢ်လၢ၊ အမ့ၢ် ဘီမုၢ်စၢ်ဖျိၣ်ကရၢ ကရၢဖိ အထံဖိကီၢ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ် ကတူၢ် လိၣ်လူၤ ပိၣ်ထွဲမၤထွဲအဂီၢ်၊ ဒ်ထံ ကီၢ်အပတီၢ် ဒီးဒ်ထံကီၢ် အါဘျၣ် အပတီၢ်အသိး ကအိၣ်ဒီးတၢ်တိၣ်ကျဲၤ လၢအဒိၣ်အထီၣ်သ့ၣ်တဖၣ် အဂီၢ်၊ ဒ်သိးထံကီၢ်ကိးဘျၣ်၊ ပှၢ်ကူပှၢ်ကညီကိးဒ်နီၢ်ဂၤဒဲး အတၢ် အိၣ်မူကအိၣ်ဒီး တၢ်ကဲထီၣ်လိၣ်ထီၣ်၊ တၢ်မၤန့ၤအဂီၢ် တၢ်လၢ၊ အဘျၣ် ထွဲဒီးတၢ် ကဘၣ်မၤအံၤသ့ၣ်တဖၣ် ဒ်အမ့ၢ်နီၣ်ထီၣ် တမံၤအသိး ဘီမုၢ်စၢ်ဖျိၣ်ကရၢဘိးဘၣ်ရၤလီၤ ဟီၣ်ခိၣ်ဒိဘျၣ်တၢ်ဘိးဘၣ်ရၤလီၤ ဘၣ်ထွဲဒီး တၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ် လၢပှၢ်ကူပှၢ်ကညီအဂီၢ်အံၤ န့ၣ်လီၤ။

အဆၢဒိၣ်(၁)

ပှၢ်ဟီၣ်ခိၣ်ဖိကိးဒဲးနီၢ်ဂၤဒဲး အိၣ်ဖျိၣ်ထီၣ်လၢတၢ်သဘျုးအပူၤ ဒီးအိၣ် ဒီး အသူးအသ့ၣ် ဒီးတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ် ထံသိးတုၤသိးလိၣ်သးန့ၣ်လီၤ။ ပှၢ်ကူပှၢ်ကညီသ့ၣ်တဖၣ် အိၣ်ဒီးတၢ်သ့ၣ်ညါန့ၢ်ပၢ် လၢအသ့ပဲၣ် ဖးနီၤဖး တၢ်ဂုၤတၢ်အါ အဆၢဒီး ကြးရူလိၣ် ဘၣ်ထွဲ လိၣ်သးတဂၤဒီး တဂၤ ဒိဒိပုၢ်ဝဲၣ် အတၢ်ပပ်သး အသိးန့ၣ်လီၤ။

အပိုဒ် ၅

မည်သူ့ကိုမျှ ညှဉ်းပန်းနှိပ်စက်ခြင်း သို့မဟုတ် ရက်စက်ကြမ်းကြုတ်သော၊ လူမဆန်သော၊ လူ့သိက္ခာညှိုးနွမ်းစေသော ပြုမူဆက်ဆံခြင်း သို့မဟုတ် အပြစ်ဒဏ်ပေးခြင်း မပြုရ။

အပိုဒ် ၆

လူတိုင်းသည် ဥပဒေအရာ၌ လူပုဂ္ဂိုလ်တစ်ဦးအဖြစ်ဖြင့် နေရာတိုင်းတွင် အသိအမှတ်ပြုခြင်းကို ခံယူပိုင်ခွင့်ရှိသည်။

အပိုဒ် ၇

လူအားလုံးတို့သည် ဥပဒေအရာ၌ တန်းတူရည်တူ ရှိကြပြီး ဥပဒေ၏ တန်းတူကာကွယ်စောင့်ရှောက်မှုကို မည်သည့်ခွဲခြားဆက်ဆံမှုမျှ မရှိစေဘဲ ခံစားပိုင်ခွင့်ရှိသည်။ ဤကြေညာစာတမ်းကို ဖောက်ဖျက်၍ ခွဲခြားဆက်ဆံခြင်းမှ လည်းကောင်း၊ ထိုသို့ ခွဲခြားဆက်ဆံရန် လှုံ့ဆော်ခြင်းမှ လည်းကောင်း တူညီသော ကာကွယ်စောင့်ရှောက်မှုကို ခံစားပိုင်ခွင့် ရှိသည်။

အပိုဒ် ၈

လူတိုင်းသည် ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေ သို့မဟုတ် ဥပဒေအရ ၎င်းအား ခံစားခွင့်ပြုထားသည့် မူလအခွင့်အရေးများကို ဖောက်ဖျက်ခြင်းခံရလျှင် ထိုသူသည် စီရင်ပိုင်ခွင့်ရှိသော နိုင်ငံတော်ခုံရုံးများ၏ ထိရောက်သော ကုစားပေးမှုကို ရပိုင်ခွင့် ရှိစေရမည်။

အပိုဒ် ၉

မည်သူမျှ မတရားဖမ်းဆီးခြင်း၊ မတရားချုပ်နှောင်ခြင်း၊ မတရား ပြည်နှင်ခြင်း မခံစေရ။

အဆင့်(၅)

မတားမ တာဘတ်မအာမနးအီ (မုတမုာ်) မဆးမဆါအီ၊ တအိာ်ဒီးပုကူပုကညီအသး ဒီးလတါအတါသီဒိာ်ဒိာ်မုာ်မုာ်အပူ၊ ဒ်သိးပုကူပုကညီအသးအသ့ာ် ကဟးဂါအဂီာ် (မုတမုာ်) တါဟ့ာ်အီ၊ တါစိာ်ညီာ် တါသ့ာ်တဖာ်အံ၊တါတဘာ်မအီ၊ဘာ်.

အဆင့်(၆)

ပုကီးဂါဒဲး အိာ်ဒီးအခွဲးအယာ်လု၊ ကဘာ်တါတူာ်လိာ်ပာ်ကဲအီ၊ လတါလီာ်ကီးပူ၊ဒဲး ဒ်ပုကူပုကညီတဂါ အသိး ဒ်လတါသိာ်တါသီ အသိးန့ာ်လီ၊

အဆင့်(၇)

ပုကီးဂါဒဲး အိာ်ဒီးတါထဲသိးတု၊သိးလိာ်သး ဒ်လတါသိာ်တါသီအသိး ဒီးအိာ်ဒီးတါခွဲးတါ လကဒီးန့ာ်ဘာ် တါသိာ်တါသီ အတါအံးထွဲကွာ်ထွဲ ကဟကယာ်အီ၊လတါအိာ်ဒီး တါကွာ်မာ်ဘာ်န့ာ်လီ၊ ပုကီးဂါဒဲး အိာ်ဒီး တါထဲသိးတု၊သိးလိာ်သး လကဒီးန့ာ်တါဘာ်တါဘာ်၊ ဒ်သိး ကပူဖူးဒီး တါဘိးယာ်ကွာ် တါဘိးဘာ်ရု၊လီ၊အံ၊ဒီးပာ်တါအခွာ် အဆါလုအဖီဒိာ်မုာ်ဂု၊ တါဂဲ၊လိာ်လု၊ တါကပာ် တါအခွာ်အဆါ အဂီာ်မုာ်ဂု၊န့ာ်လီ၊

အဆင့်(၈)

ပု၊တဂါဂါအတါခွဲးတါယာ်လု၊ အဒီးန့ာ်ဘာ်ဝဲ ဒ်သဲးတါသိာ် တါဘျါအသိးတဖာ် မုာ်ဘာ်တါမဟးဂါ၊အီ၊န့ာ် အဝဲအိာ်ဒီးတါခွဲး တါယာ်လု၊ ကဒီးန့ာ်ဘာ်တါကုစါ၊ဘျါလု၊ အတု၊လီ၊တီ၊လီ၊ လာထံကီာ်အကီာ်ဘျါာ် လု၊အဒိာ် စိဒိာ်ကမီ၊အအိာ် န့ာ်လီ၊

အဆင့်(၉)

မတားမ တဘာ်တါဖိာ်ဆူာ်ဖိာ်စိးအီ၊ တါဖိာ်ယာ်အီ၊လု၊ ဃိာ်ပူ၊ တါဒဲးဟးထိာ်ကွာ်အီ၊လု၊ အထံအကီာ် အပူ၊ဘာ်.

အပိုဒ် ၁၀

လူတိုင်းသည် ၎င်း၏အခွင့်အရေးနှင့် တာဝန်ရှိမှုများကို အဆုံးအဖြတ် ခံရာတွင်လည်းကောင်း၊ ၎င်းအပေါ် ပြစ်မှုကြောင်းအရ စွပ်စွဲချက်ကို အဆုံးအဖြတ် ခံရာတွင်လည်းကောင်း လွတ်လပ်၍ ဘက်လိုက်မှု မရှိသော တရားရုံးတစ်ရပ်က အများပြည်သူ ရှေ့မှောက်တွင် တရား မျှတစွာ ကြားနာစစ်ဆေးခြင်းကို တန်းတူရည်တူ အပြည့်အဝ ရပိုင်ခွင့် ရှိသည်။

အပိုဒ် ၁၁

(၁) ပြစ်မှုတစ်ရပ်ဖြင့် တရားစွဲဆိုခံရသော လူတိုင်းသည် စွပ်စွဲခံရသည့် ပြစ်မှုအတွက် ခုခံချေပရန်လိုအပ်သည့် အာမခံချက် ရှိသော၊ အများ ပြည်သူ ရှေ့မှောက်၌ စစ်ဆေးသော တရားရုံးက ဥပဒေနှင့်အညီ ကြားနာစစ်ဆေးပြီး ပြစ်မှုကျူးလွန်သည်ဟု ထင်ရှား စီရင်မှု မခံရ မချင်း အပြစ်မဲ့သူဟူ၍ မှတ်ယူခြင်းခံထိုက်သည့် အခွင့်အရေးရှိ သည်။

(၂) ပြစ်မှုကျူးလွန်သည့်အချိန်တွင် ပြည်တွင်းဥပဒေအရ ဖြစ်စေ၊ အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာဥပဒေအရဖြစ်စေ လုပ်ရပ် သို့မဟုတ် ပျက်ကွက်မှု တစ်ရပ်သည် ပြစ်မှုမမြောက်ပါက ထိုလုပ်ရပ် သို့မဟုတ် ပျက်ကွက်မှုအတွက် မည်သူမျှ အပြစ်မရှိစေရ။ ပြစ်မှုကျူးလွန်သည့် အချိန်ကာလတွင် ထိုက်သင့်စေနိုင်သော ပြစ်ဒဏ်ထက် ပိုမို ကြီးလေးသောပြစ်ဒဏ်ကို ထိုက်သင့်စေခြင်း မရှိစေရ။

အာဖိနို(၁၀)

လာတၢ်ဆာတဲင် ပှၤတဂၤဂၤ အတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ် ဒီးအမူအဒါအဖီခိၣ် မ့ၢ်ဂ့ၤ၊ တၢ်ဆာတဲင် ပၤလီၤတၢ်တူၢ်ကီၢ် လၢအဖီခိၣ်မ့ၢ်ဂ့ၤကဘၣ်အိၣ် ဒီးကီၢ်ဘျီၣ် လၢတက့ၢ်မဲၣ်တၢ်၊ လၢအသဘူၣ် ဒီးကဘၣ်တၢ်သမံသမိး အီၤလၢ ပှၤကမ့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အမဲၣ်ညါ အိၣ်ဒီးတၢ်ခွဲး တၢ်ယၢ်တုၤသိး ထံသိးလိာ်သး အလၢအပွဲၤ န့ၣ်လီၤ။

အာဖိနို(၁၁)

(၁) ပှၤကိးဂၤလၢအဘၣ်တၢ်လိာ်ကီၢ်အီၤလၢ တၢ်ကမၣ်တမံၤ အယီ န့ၣ် လၢကတြီဆာက့ၤ တၢ်ပၤတၢ်ကမၣ် လၢအဖီခိၣ်အဂီၢ် တၢ်လိာ်လၢအမ့ၢ် တၢ်အိၣ်ဒီးဘၢ်အုၣ်သး၊ ကီၢ်ဘျီၣ်လၢ အစံၣ်ညီၣ် တဲၣ်တၢ်လၢကမ့ၢ် အမဲၣ်ညါအံၤသမံသမိး ဒ်တၢ် သိၣ်တၢ်သီအသိးဒီးတချးလၢ တၢ်ပၤလီၤတၢ်စံၣ်ညီၣ်တဲၣ်လၢ အမ့ၢ်ပှၤမၤကမၣ်တၢ်ဖီခိးဘၣ်န့ၣ် အိၣ်ဒီးတၢ်ခွဲး တၢ်ယၢ်လၢ တၢ်ကပၣ်အီၤ ဒ်အမ့ၢ်ပှၤလၢ အတၢ်ကမၣ် တအိၣ်တဂၤအသိး န့ၣ်လီၤ။

(၂) ဖဲအဝဲမၤကမၣ်တၢ်အဆၢကတီၢ် ဒ်ထံကီၢ်အတၢ်သိၣ်တၢ်သီအသိး မ့ၢ်ဂ့ၤဒ်ထံဂ့ၤကီၢ်ဂၤ အတၢ်သိၣ်တၢ်သီ အသိးမ့ၢ်ဂ့ၤ တၢ်လၢအမၤ ဝဲတမံၤအံၤ (မ့တမ့ၢ်) အတၢ်လီၤတုၣ်လီၤကၣ်တမံၤအံၤ တၢ်မ့ၢ် ထံၣ်ဝဲလၢတမ့ၢ်တၢ် ကမၣ်ဘၣ်န့ၣ်ဒီး တၢ်လၢမၤဝဲ (မ့တမ့ၢ်) တၢ်လီၤတုၣ်လီၤကတဲၣ်အဖီခိၣ် မတဂၤမးတအိၣ်ဒီး တၢ်ကမၣ် ဘၣ်. ဖဲအဝဲမၤကမၣ်တၢ်အဆၢကတီၢ် တၢ်ဘဘၣ်ဟ့ၣ်တၢ်စံၣ် ညီၣ်ဒိၣ်န့ၢ်ဒီး တၢ်စံၣ်ညီၣ်လၢ အကြးဒီးန့ၢ်ဘၣ်ဝဲအဖီခိၣ်ဘၣ်.

အပိုဒ် ၁၂

မည်သူမျှ မိမိ၏ပုဂ္ဂိုလ်ရေးလွတ်လပ်ခွင့်၊ မိသားစု၊ နေအိမ် သို့မဟုတ် စာပေးစာယူ ကိစ္စရပ်များတွင် မတရားဝင်ရောက် စွက်ဖက်ခြင်းကို လည်းကောင်း၊ မိမိ၏ဂုဏ်သိက္ခာနှင့် ထင်ပေါ်ကျော်ကြားမှုအား ပုတ်ခတ်ခြင်းကိုလည်းကောင်း မခံရစေရ။ လူတိုင်းသည် ထိုသို့ ဝင်ရောက် စွက်ဖက်ခြင်း သို့မဟုတ် ပုတ်ခတ်ခြင်းတို့မှ ဥပဒေအရ အကာအကွယ် ရပိုင်ခွင့် ရှိသည်။

အပိုဒ် ၁၃

- (၁) လူတိုင်းတွင် နိုင်ငံ၏ နယ်နိမိတ်အတွင်း၌ လွတ်လပ်စွာ သွားလာ ရွှေ့ပြောင်းခွင့်နှင့် နေထိုင်ခွင့်ရှိသည်။
- (၂) လူတိုင်းတွင် မိမိ၏နိုင်ငံအပါအဝင် မည်သည့်နိုင်ငံမှမဆို ထွက်ခွာ ပိုင်ခွင့်နှင့် မိမိ၏နိုင်ငံသို့ ပြန်လာပိုင်ခွင့်ရှိသည်။

အပိုဒ် ၁၄

- (၁) လူတိုင်းသည် ဖိစီးနှိပ်စက်မှုမှ လွတ်ကင်းရန် အခြားနိုင်ငံများ၌ ခိုလှုံခွင့်ကို တောင်းခံပိုင်ခွင့်နှင့် ရရှိခံစားပိုင်ခွင့် ရှိသည်။
- (၂) နိုင်ငံရေးနှင့် မပတ်သက်သည့် ပြစ်မှုများ၊ ကုလသမဂ္ဂ၏ ရည်ရွယ်ချက်နှင့် အခြေခံမူများကို ဆန့်ကျင်သော အပြုအမူများမှ အမှန်တကယ် ပေါ်ထွက်လာသည့် တရားစွဲဆိုသော အမှုများတွင် အထက်ပါ အခွင့်အရေးကို ကိုးကားအသုံးပြုခွင့် မရှိစေရ။

အပိုဒ် ၁၅

- (၁) လူတိုင်းသည် နိုင်ငံတစ်နိုင်ငံ၏နိုင်ငံသားအဖြစ် ခံယူခွင့်ရှိသည်။

အဆင့်(၁၂)

မတေး တပ်တပ်နှင့်လီမာတံင်တင် အနိန်ကစင်အတင်သဘူ၊ အဟိပ်ဖိယီဖိ၊ အဟိပ် (မုတမုာ်) အတင်ကွဲးလိပ်တဖန်အပူမုာ်ဂု၊ မာဘၣ်ဒိအဝဲအသူးအသုၣ်၊ အတင်မံဟူသၣ်ဖျါမုာ်ဂုန့ၣ်ဘၣ်။ ပှါကိးဂးဒဲး အိၣ်ဒီးတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢ ကဘၣ်တၢ်ဒိသဒါအီၤလၢ တၢ်သ့ၣ်တဖန်အံၤ ဒိဖျိတၢ်သိၣ်တၢ်သီတဖန် န့ၣ်လီၤ။

အဆင့်(၁၃)

- (၁) ပှါကိးဂးဒဲးအိၣ်ဒီးတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢ ကဟးထီၣ်က့ၤလီၤ၊ သူးလီၣ် သူးက့ၤ၊ အိၣ်ဆိးလၢထံကီၢ် အဟိၣ်ကဝီၤပှါလၢတၢ်သဘူန့ၣ်လီၤ။
- (၂) ပှါကိးဂးဒဲး အိၣ်ဒီးတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢ ကဟးထီၣ်လၢအထံအကီၢ် မုာ်ဂု၊ ဆူထံဂုၤကီၢ်ဂးအချာမုာ်ဂု၊ ဒီးဟဲက့ၤန့ၣ်လီၤက့ၤဆူ အထံ အကီၢ်အပူမုာ်ဂု၊ န့ၣ်လီၤ။

အဆင့်(၁၄)

- (၁) ပှါကိးဂးဒဲး ဒ်သိးကပူဖျိးဒီးတၢ်မၤအာမၤသီအီၤအဂီၢ် အိၣ်ဒီး တၢ်ခွဲး တၢ်ယၢ်လၢကယုအိၣ်ကဒုလၢ ထံဂုၤကီၢ်ဂးအပူန့ၣ်လီၤ။
- (၂) တၢ်ပၣ်ထီၣ်တၢ်ကမၣ်လၢ လၢအဟဲထွးထီၣ် နီၢ်နီၢ်လၢတၢ် ကမၣ်လၢ တဘၣ်ထွဲးဒီးထံဂုၢ်ကီၢ်ဂုၤ၊ တၢ်ထီၣ်ဒါ ဘီမုာ်စၢဖျိၣ် အတၢ်ပညိၣ်ကွၢ်ဖိ၊ အတၢ်သိၣ်တၢ်သီတဖန်န့ၣ် တၢ်တပျဲအီၤလၢ ကသူတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢထးအံၤဘၣ်။

အဆင့်(၁၅)

- (၁) ပှါကိးဂးဒဲး အိၣ်ဒီးတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢ ကမုာ်ဘၣ် ထံကီၢ်တဘျီ ဘ့ၣ်အထံဖိကီၢ်ဖိ န့ၣ်လီၤ။

(၂) မည်သူမျှ မိမိ၏နိုင်ငံသားဖြစ်မှုကို မတရားရုပ်သိမ်းခြင်း မခံရစေရ။ မိမိ၏ နိုင်ငံသားဖြစ်မှု ပြောင်းလဲနိုင်သည့် အခွင့်အရေးကိုလည်း ငြင်းပယ်ခြင်း မခံရစေရ။

အပိုဒ် ၁၆

(၁) အရွယ်ရောက်ပြီးသော ယောက်ျားနှင့် မိန်းမတို့တွင် လူမျိုး၊ နိုင်ငံသား သို့မဟုတ် ကိုးကွယ်သည့်ဘာသာကို အကြောင်းပြု၍ ကန့်သတ်ချက်တစ်စုံတစ်ရာမရှိစေဘဲ ထိမ်းမြားလက်ထပ်ပိုင်ခွင့်နှင့် မိသားစုထူထောင်ပိုင်ခွင့် ရှိသည်။ ၎င်းတို့သည် လက်ထပ်ရာတွင် လည်းကောင်း၊ အကြင်လင်မယားအဖြစ် ပေါင်းသင်းနေစဉ်တွင် လည်းကောင်း၊ ကွာရှင်းပြတ်စဲသည့် အခါတွင်လည်းကောင်း တန်းတူရည်တူ အခွင့်အရေးများ ရခွင့်ရှိသည်။

(၂) သတို့သားနှင့် သတို့သမီး နှစ်ဦးနှစ်ဖက်တို့၏ လွတ်လပ်သော သဘောဆန္ဒ အပြည့်အဝရှိမှသာလျှင် ထိမ်းမြားလက်ထပ်ခြင်း ပြုရမည်။

(၃) မိသားစုသည် လူ့အဖွဲ့အစည်း၏ သဘာဝကျသော အခြေခံအဖွဲ့ဖြစ်ပြီး လူ့အဖွဲ့အစည်းနှင့် နိုင်ငံတော်၏ကာကွယ်စောင့်ရှောက်မှုကို ခံစားပိုင်ခွင့် ရှိသည်။

အပိုဒ် ၁၇

(၁) လူတိုင်းတွင် မိမိတစ်ဦးချင်းသော်လည်းကောင်း၊ အခြားသူများနှင့် စုပေါင်း၍သော်လည်းကောင်း ပစ္စည်းဥစ္စာကို ပိုင်ဆိုင်ခွင့် ရှိသည်။

(၂) မည်သူမျှ မိမိပိုင်ပစ္စည်းဥစ္စာကို မတရားသိမ်းယူခြင်း မခံထိုက်စေရ။

(၂) မတမ်းတတတ်တတ်တမ်းနဲ့ဆွတ်ကွာပွာတကတအတတ်မှတ်တတ် ဒ်ထံဖိကီၤဖိတကတအသိးဘဉ်. တဘဉ်တၢ်ညိကွံၤစ့ၢ်ကီး အတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢ ကဆိတလဲအထံဖိကီၤဖိ အတၢ်မှတ်တၢ် န့ၢ်ဘဉ်.

အဆီဒီၣ်(၁၆)

(၁) ပိၤမုၢ်, ပိၤခွါ လၢအသးအန့ၢ်အလါ ပွဲၤထီၣ်ပွဲၤထီၣ်တဖၣ်အိၣ်ဒီး တၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢ ကဒီးတုဒီးဖျါအသး, သူၣ်ထီၣ်ဟံၣ်ယီၤ လၢတအိၣ်ဒီးတၢ်ပၢ်တၢ်အဒုၣ်အဆၢလၢကလုၣ်, ထံကီၤ (မ့တမ့ၢ်) အတၢ်ဘျၢ်တၢ်ဘါ အယီၤဘဉ်. အဝဲသ့ၣ်တဖၣ် အိၣ်ဒီး တၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ် တူၤသိးထဲသိးလိၣ်သး ဖဲအိၣ်ဆိး တပူၤယီၤမ့ၢ်ဂုၤ, ဖဲထူးလီၤပုၣ်လိၣ်ကွံၣ်အသး မ့ၢ်ဂုၤလီၤ.

(၂) တလးမူးပိၣ်မုၢ် ဒီးတလးမူးပိၣ်ခွါခဲၣ် မ့ၢ်အိၣ်ဒီးတၢ်ဘဉ်သးသဘျုအလၢအပွဲၤမး ကဒီးတုဒီးဖျါတၢ်အသး လီၤ.

(၃) ဟံၣ်ယီၤခွၢ်ထာမ့ၢ် ပုၤကတူၤပုၤကညီတၢ်ကရၢကရိ အဒိၣ်တယၢ် ဒီး အိၣ်ဒီးတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ် လၢကဘဉ်တၢ် အံးထွဲကွၢ်ထွဲအီၤလၢပုၤကတူၤပုၤကညီတၢ်ကရၢကရိ ဒီးအထံအကီၤ န့ၢ်လီၤ.

အဆီဒီၣ်(၁၇)

(၁) ပုၤကီးဂၢဒီးအိၣ်ဒီးတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢ ကပၢဘဉ်တၢ်စုလီၢ်ခိၣ်ခိၣ် ဒ်နီၣ်တကတအသိးမ့ၢ်ဂုၤ, တၢ်ပၢ်ဖျိၣ်ဒီး ပုၤဂုၤပုၤဂုၤသ့ၣ်တဖၣ်မ့ၢ်ဂုၤ န့ၢ်လီၤ.

(၂) မတမ်းအတၢ်စုလီၢ်ခိၣ်ခိၣ်, အတၢ်ထူးတၢ်တီၤအံၤ တဘဉ်တၢ်ဟံးန့ၢ်ဆွတ်အီၤဘဉ်.

အပိုဒ် ၁၈

လူတိုင်းတွင် လွတ်လပ်စွာတွေးခေါ်ခွင့်၊ အမှားအမှန် ဝေဖန်ပိုင်းခြား ခွင့်နှင့် ကိုးကွယ်ခွင့် ရှိသည်။ အဆိုပါ အခွင့်အရေးများတွင် မိမိ ကိုး ကွယ်သည့်ဘာသာ သို့မဟုတ် သက်ဝင်ယုံကြည်ချက်ကို လွတ်လပ်စွာ ပြောင်းလဲခွင့်အပြင်၊ တစ်ဦးချင်းဖြစ်စေ၊ အများနှင့်စုပေါင်း၍ဖြစ်စေ၊ မိမိကိုးကွယ်သည့်ဘာသာ သို့တည်းမဟုတ် သက်ဝင်ယုံကြည်မှုကို အများပြည်သူရှေ့မှောက်၌ဖြစ်စေ၊ သီးခြားဖြစ်စေ လွတ်လပ်စွာ သင်ပြ ခွင့်၊ ကျင့်သုံးခွင့်၊ ဝတ်ပြုကိုးကွယ်ခွင့်နှင့် ဆောက်တည်ခွင့်တို့လည်း ပါဝင်သည်။

အပိုဒ် ၁၉

လူတိုင်းတွင် လွတ်လပ်စွာ ထင်မြင်ယူဆခွင့်နှင့် လွတ်လပ်စွာ ထုတ်ဖော် ခွင့်ရှိသည်။ အဆိုပါ အခွင့်အရေးများတွင် ထင်မြင်ယူဆချက်များကို အနှောင့်အယှက်ကင်းစွာဖြင့် လွတ်လပ်စွာ စွဲကိုင်ခွင့်အပြင် သတင်း အချက်အလက်နှင့် အတွေးအခေါ် အယူအဆများကို သတင်း မီဒီယာ တစ်ရပ်ရပ်မှတစ်ဆင့် နယ်နိမိတ် အပိုင်းအခြားမရှိ ရှာဖွေ ဆည်းပူးခွင့်၊ လက်ခံခွင့်နှင့် ဖြန့်ချိခွင့်တို့လည်း ပါဝင်သည်။

အပိုဒ် ၂၀

(၁) လူတိုင်းတွင် ငြိမ်းချမ်းစွာစုဝေးခွင့်နှင့် အသင်းအဖွဲ့ ဖွဲ့စည်းခွင့် တို့ကို လွတ်လပ်စွာကျင့်သုံးခွင့်ရှိသည်။

(၂) အဖွဲ့အစည်းတစ်ရပ်ရပ်တွင် ပါဝင်စေရန် မည်သူ့ကိုမျှ အတင်း အကျပ် မပြုရ။

အဆင့်(၁၈)

ပွားကီးဂါအိန်ဒီးတင်သဘူလာ တက်ဆီကမိန်ဆီကမေး၊ တင်သဘူ လာ တင်သ့ပဲဝ်ဖးနီဖးတင်ဂါတင်အာအဆာ၊ တင်သဘူလာတင်ဘူဉ် တင်ဘါအဖီခိန်န့ဉ်လီ။ လာတင်ခွဲတင်ယင်အံၤအပူ၊ အိန်ဒီးတင် သဘူလာ ကဆီတလဲအတင်ဘူဉ်တင်ဘါတင်စူဂါတင်နပ်၊ နီတဂါ မှ်ဂါ၊ ပပ်ဖိုဉ်ဒီးပွားဂါမှ်ဂါ တင်သိဉ်လိဘဉ်ထွဲအတင်ဘူဉ်တင်ဘါ (မ့တမ့ၤ) အတင်စူဂါ တင်နပ်၊ တင်ဘူဉ်ထီဉ်ဘါထီဉ်ယွ၊ သ့ဉ်တဖဉ်အံၤ တင်မၤအီၤလာတင်သဘူ လာကမ့ၤဂါသ့ဉ်တဖဉ်အမဲဉ်ညါမှ်ဂါ၊ လာတင်လီဂါလီၤလီၤဆီဆီတတီၤတီၤအပူ၊ မှ်ဂါသ့ပဲဒဉ်န့ဉ်လီ။

အဆင့်(၁၉)

ပွားကီးဂါဒီး အိန်ဒီးတင်သဘူလာ ကပပ်ဖျီထီဉ်အတင်ထံဉ် အတင်ဆီ ကမိဉ်တဖဉ်လာ တင်သဘူအပူန့ဉ်လီ။ လာတင်သဘူအံၤအပူ အိန်ဒီးတင်ခွဲတင်ယင်လာ ကဟံးယင်အတင်ထံဉ်တင်ဆီကမိဉ်အံၤလာ တင်သဘူအပူ လာအိန်ဒီး တင်ဂြီမၤတံဉ်တံဉ်ဘဉ်၊ တကးဖံးဘဉ် တင်ကစီဉ်အဂါအကျီ၊ အတင်ထံဉ်တင်ဆီကမိဉ်တဖဉ်အံၤ တူဂါလိဉ် ဟံးန့ဉ်၊ ရုလီ၊ မၤလီန့ဉ်အီၤ ဒီဖျီမဲဒယာဉ်တင်ကစီဉ် တဆီဘဉ်တဆီ လာအိန်ဒီး တင်လီဂါတင်ကျဲအခွဉ်အဆာဘဉ် န့ဉ်လီ။

အဆင့်(၂၀)

- (၁) ပွားကီးဂါအိန်ဒီးတင်ခွဲတင်ယင်၊ တင်သဘူလာ ကပပ်ဖိုဉ်လိဉ်သး၊ ကဒုးအိဉ်ထီဉ်တင်ကရကရိဒီးကရကရိ ထီဉ်သးန့ဉ်လီ။
- (၂) မတၤမး တဘဉ်တင်မၤဆူဉ်အီၤလာ ကန့ဉ်လီၤဆူ တင်ကရကရိ တဖုဖုအပူဘဉ်။

အပိုဒ် ၂၀

- (၁) လူတိုင်းတွင် မိမိနိုင်ငံ၏အစိုးရအဖွဲ့အစည်း၌ တိုက်ရိုက် ဖြစ်စေ၊ လွတ်လပ်စွာရွေးချယ်သည့် ကိုယ်စားလှယ်များမှတစ်ဆင့် ဖြစ်စေ ပါဝင်ဆောင်ရွက်ခွင့် ရှိသည်။
- (၂) လူတိုင်းတွင် မိမိနိုင်ငံ၏ ပြည်သူ့ဝန်ထမ်းဖြစ်ရန် တူညီသည့် အခွင့်အရေးရှိသည်။
- (၃) အစိုးရအုပ်ချုပ်မှုအာဏာသည် ပြည်သူပြည်သားတို့၏ ဆန္ဒအပေါ်အခြေခံရမည်။ လူတိုင်းပါဝင်၍ တန်းတူညီမျှ ဆန္ဒမဲ ပေးနိုင်ခွင့်ရှိပြီး လျှို့ဝှက်မဲပေးစနစ်ဖြင့်ဖြစ်စေ၊ အလားတူ လွတ်လပ်သော မဲပေးစနစ်ဖြင့်ဖြစ်စေ အချိန်ကာလ အပိုင်းအခြားအလိုက် ကျင်းပသော စစ်မှန်သည့် ရွေးကောက်ပွဲများတွင် အဆိုပါ ဆန္ဒကို ဖော်ထုတ်ရမည်။

အပိုဒ် ၂၂

လူတိုင်းတွင် လူ့အဖွဲ့အစည်း၏ အဖွဲ့ဝင်တစ်ဦးအနေဖြင့် လူမှုဘဝ လုံခြုံရေး ရယူပိုင်ခွင့်ရှိသည်။ မိမိနိုင်ငံ၏ ဖွဲ့စည်းမှုနှင့် အရင်းအမြစ် တို့အရ အမျိုးသားကြိုးပမ်းမှုနှင့် နိုင်ငံတကာ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှု တို့ဖြင့် မိမိ၏ ဂုဏ်သိက္ခာနှင့် ကိုယ်ရည်ကိုယ်သွေး လွတ်လပ်စွာ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးအတွက် မရှိမဖြစ် လိုအပ်သော စီးပွားရေး၊ လူမှုရေးနှင့် ယဉ်ကျေးမှု အခွင့်အရေးများကို ရရှိခံစားပိုင်ခွင့်ရှိသည်။

အဆင့်(၂၀)

- (၁) ပုဂံကီးဂါဒဲးအိန်ဒီးတန်ဒွဲးတန်ယံလါ ကနုန်လီၤဆူ ထံကီၢ်ပဒိၣ် အတၢ်ကရၢကရိအပူၤ လီၤလီၤမ့ၢ်ဂ့ၤ ဒီဖျါလၢတၢ်ယုထၢခၢၣ် စးလၢ တၢ်သဘျူအပူၤမ့ၢ်ဂ့ၤ သ့ဝဲဒိၣ်န့ၣ်လီၤ။
- (၂) ပုဂံကီးဂါဒဲးအိန်ဒီးတန်ဒွဲးတန်ယံ ထံသီးတုၤသီးလိာ်သးလၢ ကမ့ၢ် ထံကီၢ်ပဒိၣ်အပူၤမၤတၢ်ဖိန့ၣ်လီၤ။
- (၃) ထံကီၢ်ပဒိၣ် တၢ်ပတၢ်ပြုးအစိကမီၤ ကဘၣ်အိၣ်သ့ၣ်လီၤ အသးလၢ ထံဖိကီၢ်ဖိတဖၣ် အတၢ်ဘၣ်သး အဖီခိၣ်န့ၣ်လီၤ။ ပုဂံကီးဂါ အိန်ဒီးတန်ဒွဲးတန်ယံထံသီးတုၤသီးလၢ ကဟ့ၣ် တၢ်ဖးလီၤ။ အိန်ဒီးတန်ဒွဲးတန်ယံ လၢကပာ်ဖျါထီၣ်အတၢ်ဘၣ် သးဒီဖျါတၢ်ဟ့ၣ်တၢ်ဖးအသနူလီၤလီၤ လၢတၢ်သဘျူအပူၤမ့ၢ်ဂ့ၤ၊ တၢ်ဟ့ၣ်တၢ်ဖးအ သနူလၢတၢ်ခူသ့ၣ်အပူၤမ့ၢ်ဂ့ၤ လၢတၢ်ယု ထၢထံကီၢ်ခိၣ်န့ၣ် တၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤအမ့ၢ်အတီ လၢတၢ်မၤအီၤ တဘျီဘၣ်တဘျီ အဖီခိၣ်န့ၣ်လီၤ။

အဆင့်(၂၂)

ပုဂံကီးဂါအိန်ဒီးတန်ဒွဲးတန်ယံလါ အကမ့ၢ်ပုဂံကူပုဂံကညီ တၢ်ကရၢ ကရိဖိတဂၤ ဒ်သီးကဒီးန့ၢ် တၢ်အိၣ်မူတၢ်ရူ လိာ်မၤသကိးအတၢ်ဘၣ် တၢ်ဘၢအဂီၢ်၊တကိးဒီးဘၣ် ဒ်အထံအကီၢ်အတၢ်ကရၢကရိဒီး အထံ အကီၢ်အကံၢ်အစိအသိး ဒီဖျါလၢထံကီၢ်ပဒိၣ်အတၢ်ကျဲးစးဒီး ထံဂုၤကီၢ်ဂါအတၢ်မၤသကိးတၢ်အဖီခိၣ် နီၢ်ကစၢ်အသူးအသ့ၣ် ဒီးအနီၢ်ကစၢ်အတၢ်သဘျူ ကဒိၣ်ထီၣ်ထီၣ်အဂီၢ် အိန်ဒီးတန်ဒွဲး တန်ယံလါ ကဒီးန့ၢ်တၢ်လိာ်လၢအမ့ၢ်တၢ်ဖးတၢ်မၤမ့ၢ်ကျဲၤဝဲၤကွၢ်။ တၢ်ရူလိာ်မၤသကိး, ဒီးတၢ်ဆဲးတၢ်လၢသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ။

အပိုဒ် ၂၃

- (၁) လူတိုင်းတွင် အလုပ်လုပ်ပိုင်ခွင့်၊ မိမိနှစ်သက်ရာ အလုပ်အကိုင်ကို လွတ်လပ်စွာရွေးချယ်ပိုင်ခွင့်၊ တရားမျှတ၍ အဆင်ပြေမှု ရှိသော လုပ်ငန်းခွင်အခြေအနေများရပိုင်ခွင့်နှင့် အလုပ်လက်မဲ့ ဖြစ်ခြင်းမှ အကာအကွယ်ရပိုင်ခွင့် ရှိသည်။
- (၂) လူတိုင်းတွင် တူညီသောအလုပ်အတွက် တူညီသောလုပ်ခ ကြေးငွေကို ခွဲခြားမှုတစ်စုံတစ်ရာ မရှိစေဘဲ ရပိုင်ခွင့်ရှိသည်။
- (၃) အလုပ်လုပ်သည့်လူတိုင်းတွင် မိမိနှင့် မိမိ၏မိသားစုအတွက် လူ့ ဂုဏ်သိက္ခာနှင့်ထိုက်တန်သော ဘဝရပ်တည်မှုကို အာမခံနိုင်မည့် တရားမျှတ၍ လျော်ကန်သင့်မြတ်သော အခကြေးငွေ ရပိုင်ခွင့်ရှိ သည်။ လိုအပ်လျှင် အခြားလူမှုရေး ကာကွယ်စောင့်ရှောက် မှုများကိုလည်း ဖြည့်စွက်ရရှိ ခံစားပိုင်ခွင့် ရှိသည်။
- (၄) လူတိုင်းတွင် မိမိ၏အကျိုးစီးပွားကို ကာကွယ်ရန်အတွက် အလုပ် သမားသမဂ္ဂများ ဖွဲ့စည်းခွင့်နှင့် ယင်းသမဂ္ဂများတွင် ပါဝင်ဆောင် ရွက်ခွင့် ရှိသည်။

အပိုဒ် ၂၄

လူတိုင်းတွင် ကြောင်းကျိုးလျော်ညီစွာ ကန့်သတ်ထားသည့် အလုပ် ချိန် နာရီနှင့် လစာခံစားခွင့်ရှိသော အခါကာလ အားလျော်စွာ သတ်မှတ်ထားသည့် အလုပ်အားလပ်ရက်များ အပါအဝင် အနားယူ ခွင့်နှင့် အားလပ်ခွင့်တို့ကို ခံစားပိုင်ခွင့် ရှိသည်။

အဆာဒီနီ(၂၃)

- (၁) ပွားကီးဂါဒဲး အိန်ဒီးတန်ခွဲးတန်ယပ်လါကတံးတန်မာတန်လီၤ၊ အိန်ဒီးတန်သဘျူလါ ကယုထာဖံးမာတန်မာလါအအံ့ဝဲ, အိန်ဒီး တန်ခွဲးတန်ယပ်လါ ကဒီးနုၤတန်ဖံးတန်မာအလီၤအကျဲလါ အအိန်ဒီးတန်တီတန်လီၤဒီး ဘဉ်လီၤဘဉ်စးဝဲဒီးအိန်ဒီး တန်ခွဲး တန်ယပ်လါ တန်ကတဟုကယပ်တြီဆာနုၤအီၤ လာတန်တအိန်ဒီး တန် ဖံးတန်မာနုၤလီၤ။
- (၂) ပွားကီးဂါဒဲးအိန်ဒီးတန်ခွဲးတန်ယပ်လါ ကဒီးနုၤတန်ဖံးတန်မာ, ဒီး လါလဲလါအထဲသီးတုၤသီးလိၤသး လါတအိန်ဒီးတန်ကွၢ် မဲၣ်ဘဉ်နုၤလီၤ။
- (၃) ပွားမာတန်ဖိကီးဂါဒဲး အိန်ဒီးတန်ခွဲးတန်ယပ်လါ ကဒီးနုၤကျိၣ်စု ဘူးလဲလါကြူးဒီးနုၤဝဲတီတီလီၤလီၤ လါအအိန် ဒီးတန်အုၣ်ကျိၣ် သးအလါအပုၤလါကကီၣ်, အိန်ဒီးပွားကူပွားကူညီ အသူးအသုၣ်, ကဆါထာၣ်ဂါကျဲၤ လါအဝဲဒီးအဟံၣ်ဖိယီဖိအဂီၢ် နုၤလီၤ။
- (၄) ပွားကီးဂါဒဲး ဒ်သီး ကတဟုကယပ် ဒီသဒါ အတန်ဖံးတန်မာ အတန် ဘဉ်ဘျူးသုၣ်တဖၣ်အဂီၢ် အိန်ဒီးတန်ခွဲးတန်ယပ်လါကကရါ ကရိထီၣ်စာဖိၣ်ကူၣ်ကကရါမုၢ်ဂုၤ, နုၤလီၤဆူ စာဖိၣ်ကူၣ်ကက ရါအပူၤမုၢ်ဂုၤသ့ဝဲဒၣ် နုၤလီၤ။

အဆာဒီနီ(၂၄)

ပွားကီးဂါဒဲး အိန်ဒီးတန်ခွဲးတန်ယပ်လါ ကဟံးနုၤတန်အိန်ဘူးအိန်သါ, အိန်ကသုၣ်ကသီ ဖဲတန်မာအဆါကတီၢ်လါ တန်ပၣ်လီၤအီၤ အိန်ဒီး တန်ဒီးနုၤလါလဲ အခါမုၢ်ဂုၤ, နံၤသဘျူလါတန်ပၣ်လီၤအီၤတဖၣ် အဖီ ခိၣ်မုၢ်ဂုၤ နုၤလီၤ။

အပိုဒ် ၂၅

- (၁) လူတိုင်းတွင် အစားအစာ အဝတ်အထည်၊ နေအိမ်၊ ကျန်းမာရေး စောင့်ရှောက်မှုနှင့် လိုအပ်သည့် လူမှုအထောက်အပံ့များ အပါအဝင် မိမိနှင့် မိမိ၏မိသားစု ကျန်းမာရေးနှင့် ကိုယ်စိတ်နှစ်ဖြာ အေးချမ်းစွာ နေထိုင်နိုင်ရေးအတွက် လုံလောက်သည့် လူနေမှုအဆင့်အတန်းကို ရပိုင်ခွင့်ရှိသည်။ ထို့ပြင် အလုပ်လက်မဲ့ ဖြစ်ခြင်း၊ ကျန်းမာရေးချို့တဲ့ခြင်း၊ မသန်စွမ်း ဖြစ်ခြင်း၊ မုဆိုးမဖြစ်ခြင်း၊ အသက်အရွယ်အိုမင်းခြင်း သို့မဟုတ် မိမိ မတတ်စွမ်းနိုင်သော အခြေအနေများကြောင့် အသက်မွေးဝမ်းကျောင်း မပြုနိုင်ခြင်းတို့ ဖြစ်ပေါ်ခဲ့လျှင် ဘဝလိုခြံမြှူ ရပိုင်ခွင့် ရှိသည်။
- (၂) မိခင်ဘဝနှင့် ကလေးသူငယ်ဘဝတို့တွင် အထူးစောင့်ရှောက်မှုနှင့် ကူညီမှုကို ရပိုင်ခွင့်ရှိသည်။ တရားဝင် လက်ထပ်၍ ဖြစ်စေ၊ တရားဝင် လက်မထပ်ဘဲဖြစ်စေ မွေးဖွားလာသော ကလေးအားလုံးသည် တူညီသော လူမှုကာကွယ်စောင့်ရှောက်မှုကို ခံစားခွင့်ရှိသည်။

အပိုဒ် ၂၆

- (၁) လူတိုင်းတွင် ပညာသင်ယူခွင့်ရှိသည်။ ပညာသင်ကြားရေးသည် အနည်းဆုံး မူလတန်းနှင့် အခြေခံအဆင့်တို့တွင် အခမဲ့ ဖြစ်ရမည်။ မူလတန်းပညာသည် မသင်မနေရ ဖြစ်ရမည်။ စက်မှုလက်မှုနှင့် အသက်မွေးဝမ်းကျောင်းပညာများကို လူအများ သင်ယူနိုင်စေရမည် ဖြစ်ပြီး အဆင့်မြင့်ပညာရေးကို အရည်အချင်းပေါ် အခြေခံ၍ အားလုံးတန်းတူရည်တူ ရရှိစေရမည်။

အားအိမ် (၂၅)

- (၁) ပုဂံကီးဂါဒီးအိမ်ဒီးတင်ခွဲတင်ယင်လါ ကဒီးနုတင်အိမ်မူ အပတီလါအဝဲဒီး အဟံပံဖိယိဖိကအိမ်ပုဒီး တင်အိမ်ဆူအိမ်ချွဒီး တင်မုင်တင်ပာလါနီဒီးနီဒီးသးအဂီဂါ လါအလါပုဒီးတင်ဆိပ်ထွဲမၤစၤ ဒ်အမုတင်အိမ်တင်အိ၊ တင်ကူတင်သိး၊ ဟံပံယိတင်အိပ်တင်ဆိး၊ တင်အံးထွဲကွဲထွဲလါ တင်အိမ်ဆူအိမ်ချွတဖပ်လီ။ တကးဒံးဘပ်၊ အိမ်ဒီးတင်ခွဲတင်ယင်လါ ကဒီးနုတင်အိမ်မူ အတင်ဘံပံတင်ဘါ ဖဲအတင်ဖဲတင်မၤတအိပ်၊ တင်အိမ်ဆူအိမ်ချွတဂု၊ နီဒ်ခိကွဲဂါတလါပု၊ မုပ်ကမဲ၊ သူဂ်ကုသးပုဂါကတီဂါ မုတမုဒိဖိလါ တင်ဂုအကလုင်ကလုင်အယိ ကလုဂါအိမ်အသးသမူအဂီဂါ တထိပ်ဘးအဆာကတီဂါနုလီ။
- (၂) မိဂါဒီးဖိသုဂ်တဖပ် အိမ်ဒီးတင်ခွဲတင်ယင်လါ တင်ကအံးထွဲကွဲထွဲဒီးတီစၤမၤစၤအိ၊ လီလါဆိဆိနုလီ။ ဖိသုဂ်လါအအိမ်ဖျှပ်ထိပ်လါ မိဂါပင်ခဲဂါဒီးတုဒီးဖျှိအသးမုဂါဂု၊ အိမ်ဖျှပ်ထိပ်ဘပ်လါ မိဂါခဲဂါလါတဒီးတုဒီးဖျှိအသးမုဂါဂု၊ ဖိသုဂ်ခဲလါဒ်အံ၊ အိမ်ဒီးတင်ခွဲတင်ယင် ထံသိးတုသိးလိပ်သး လါကဒီးနုတင်အံး ထွဲကွဲထွဲအိ၊နုလီ။

အားအိမ် (၂၆)

- (၁) ပုဂံကီးဂါဒီးအိမ်ဒီး တင်ခွဲတင်ယင်လါ ကမၤလိတင်အဂီဂါ နုလီ။ ကမၤလိနုတင်ကူဂ်ဘပ်ကူဂ်သု လါတင်သဘျ လါတအိမ်ဒီး ကိုအလဲ၊ အစုကတင်ဂါ ဖဲတီပုဂ်တင်မၤလိ အဆာကတီဂါနုလီ။ တီပုဂ်အတီ၊ တင်မၤလိအံ၊ ပုဂံကီးဂါဒီး ကဘပ်မၤလိ အီသပုဂါတင်နုလီ။ စံးဖိကဟပ်တင်မၤလိ ဒီးတင်လုဂါအိမ်သး သမူတင်မၤလိသုဂ်တဖပ်နု ပုဂါအါဒ်အါဂါမၤလိအီဂါကဘပ်နု၊ ကဘပ်သု ဒီးတင်မၤလိလါ အပတီဂါထီတဖပ်အဂီဂါအိမ်သုဂ်လီ။ အသးလါ ပုဂါမၤလိတင်ဖိတဂါ ဒ်အပတီဂါတုထီဂါ ထိပ်ဘးအသိး အိမ်ဒီးတင်ခွဲတင်ယင် တုသိးထံသိးလိပ်သး နုလီ။

- (၂) ပညာရေးကို လူသားတို့၏ ကိုယ်ရည်ကိုယ်သွေး အပြည့်အဝ ဖွံ့ဖြိုးစေရန်နှင့် လူ့အခွင့်အရေးနှင့် အခြေခံလွတ်လပ်ခွင့်များကို ပိုမိုလေးစားလာစေရန် ဦးတည်သင်ကြားစေရမည်။ ပညာရေး သည် နိုင်ငံအားလုံးအတွင်း လူမျိုး သို့မဟုတ် ဘာသာရေးဆိုင် ရာအုပ်စုများအတွင်း နားလည်မှု၊ သည်းခံမှုနှင့် ချစ်ကြည်ရင်းနှီး မှုတို့ မြှင့်တင်ရမည်ဖြစ်ပြီး ငြိမ်းချမ်းရေးထိန်းသိမ်းမှုအတွက် ကုလသမဂ္ဂ၏ ဆောင်ရွက်ချက်များကို တိုးမြှင့်စေရမည်။
- (၃) မိမိတို့၏ ကလေးပညာရေးကို ရွေးချယ်ရာ၌ မိဘတို့တွင် လက်ဦး အခွင့်အရေးရှိသည်။

အပိုဒ် ၂၇

- (၁) လူတိုင်းတွင် လူ့အဖွဲ့အစည်း၏ ယဉ်ကျေးမှုဘဝ၌ လွတ်လပ်စွာ ပါဝင်ဆောင်ရွက်ခွင့်၊ အနုပညာကို လွတ်လပ်စွာခံစားခွင့်နှင့် သိပ္ပံပညာတိုးတက်မှုနှင့် ၎င်း၏ အကျိုးရလဒ်များကို လွတ်လပ်စွာ မျှဝေခံစားခွင့်ရှိသည်။
- (၂) လူတိုင်းတွင် မိမိ၏ ကိုယ်ပိုင်ဉာဏ်ဖြင့် ကြံစည်ဖန်တီး ထုတ် လုပ်သော သိပ္ပံပညာမှဖြစ်စေ၊ စာပေမှဖြစ်စေ၊ အနုပညာမှ ဖြစ်စေ ဖြစ်ထွန်းလာသည့် ဂုဏ်နှင့် ရုပ်ဝတ္ထု အကျိုးကျေးဇူး များကို ကာကွယ်မှု ရပိုင်ခွင့် ရှိသည်။

အပိုဒ် ၂၈

လူတိုင်းသည် ဤကြေညာစာတမ်းတွင် ဖော်ပြထားသည့် အခွင့်အရေး များနှင့် လွတ်လပ်ခွင့်များကို အပြည့်အဝ အကောင်အထည်ဖော်နိုင် မည့် လူမှုရေးစနစ်နှင့် နိုင်ငံတကာဆက်ဆံရေးစနစ် တစ်ရပ်ကို ခံစားပိုင်ခွင့် ရှိသည်။

- (၂) တၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သုအံၤ တၢ်ကဘၣ်သိၣ်လိအံၤအိၣ်ဒီးတၢ်ပညိၣ် လၢ ကမၤဒိၣ်ထီၣ်ထီၣ်ပုၤကူၣ်ပုၤကညီအတၢ်သုတၢ်လၢ၊ ဒီးဒီးသီး ကပၣ်ကဲအိၣ်ထီၣ် ဘၣ်ထွဲဒီးတၢ်နွဲတၢ်ယၢ် လၢပုၤကူၣ်ပုၤကညီအတၢ် ဒီးတၢ်သဘၣ် အိၣ်တယၢ်တဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ တၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ် သုအံၤ ကဘၣ်မ့ၢ်တၢ်လၢ၊ အမၤဒိၣ်ထီၣ်ထီၣ် တၢ်နၢ်ပၢ်လိၣ်သး၊ တၢ်ဆိၣ်လီၤသး ဒီးတၢ်အိၣ်တၢ်ကွဲလၢထံ ကီၢ်သ့ၣ်တဖၣ်၊ ကလုၣ် (မ့တမ့ၢ်) တၢ်ဘျီတၢ်ဘါကရူၢ်ကရၢ သ့ၣ်တဖၣ်အပူၤ ဒီးကဘၣ် မ့ၢ်တၢ်လၢ၊ မၤဂ့ၤ ထီၣ်ဒိၣ်ထီၣ် ဘိမ့ၢ်စၢ်ဖျိၣ်ကရၢ အတၢ်ဖဲတၢ်လၢအမ့ၢ် တၢ်ပယၢ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်ပၤ အတၢ်ဖဲ တၢ်မၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ။
- (၃) မိၢ်ပၢ်မ့ၢ် သရၣ်သမၤအဆိကတၢ်လၢ၊ ကယုထၢန့ၢ် ဖိတဖၣ် အတၢ် ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သု အကျိၤအကျဲ န့ၣ်လီၤ။

အဆၢဒိၣ်(၂၇)

- (၁) ပုၤကိးဂၤဒဲးအိၣ်ဒီး တၢ်ခွဲတၢ်ယၢ်သဘျုးကၢ ကန့ၣ်လီၤမၤသကိးတၢ်လၢ၊ ပုၤအတၢ်အတၢ်ဆဲးတၢ်လၢ၊ အတၢ်အိၣ်မ့ၢ်ပုၤမ့ၢ်ဂ့ၤ၊ တၢ်သဘျုးလၢ၊ ကတူၢ်လိၣ်ပလၢၢ်ဘၣ် ဒွဲလၢကူၣ်သု၊ အိၣ်ဒီး တၢ်သဘျုးလၢကတူၢ် ဒိတုၣ်နီၤ ဘၣ်ထွဲဒီး စဲအ့ၣ်အတၢ်ဒိၣ် ထီၣ်ထီၣ် ဒီးအတၢ် ကဲဘျးသ့ၣ် တဖၣ် န့ၣ်လီၤ။
- (၂) ပုၤကိးဂၤဒဲးအိၣ်ဒီး တၢ်ခွဲတၢ်ယၢ်လၢ၊ ကတဟုကယၢ်ဒီသဒါ အမိရၢၣ်အသူးအသ့ၣ် ဒီးတၢ်စုလိၣ်ဒိၣ်ခိၣ် တၢ်ဘၣ်ဘျးဘၣ် ဖျိၣ်လၢ၊ အဒီးန့ၢ်ဝဲဒိဖျိလၢစဲအ့ၣ်တၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သု၊ လံၣ်လဲၣ်၊ ဒွဲလၢကူၣ် သုလၢ၊ အဒီးအိၣ်ထီၣ်ဝဲလၢ၊ အနီၢ်ကစၢ် အတၢ်ကူၣ်တၢ်ဆဲး တၢ်သု တၢ်ဘၣ်အဖိခိၣ် န့ၣ်လီၤ။

အဆၢဒိၣ်(၂၈)

ပုၤကိးဂၤဒဲး အိၣ်ဒီးတၢ်ခွဲတၢ်ယၢ်လၢ၊ ကဒီးန့ၢ်ဘၣ် တၢ်ရုလိၣ်မၤသကိး သန့၊ ထံဂ့ၤကီၢ်ဂၤတၢ် ဘၣ်ထွဲတူၤအိၣ် လိၣ်သးအသန့တဖၣ် လၢအမၤ ဖျိထီၣ် တၢ်ခွဲတၢ်ယၢ်ဒီးတၢ်သဘျုး လၢအအိၣ်လၢဟီၣ်ခိၣ်ဒိတုၣ်တၢ်ဘိး ဘၣ်ရၢလီၤ ဘၣ်ထွဲဒီးတၢ်ခွဲတၢ်ယၢ်လၢပုၤကူၣ်ပုၤကညီအတၢ်အပူၤန့ၣ်လီၤ။

အပိုဒ် ၂၉

- (၁) လူတိုင်းသည် မိမိ၏ ကိုယ်ရည်ကိုယ်သွေးကို လူ့အသိုက်အဝန်း အတွင်း၌သာ လွတ်လပ်ပြည့်ဝစွာ ဖွံ့ဖြိုးစေနိုင်သည် ဖြစ်၍ ယင်းအသိုက်အဝန်းအပေါ် တာဝန်ရှိသည်။
- (၂) မိမိ၏အခွင့်အရေးများနှင့် လွတ်လပ်ခွင့်များကို ကျင့်သုံးရာတွင် လူတိုင်းသည် အခြားသူများ၏ အခွင့်အရေးများနှင့် လွတ်လပ်ခွင့်များကို အသိအမှတ်ပြု၍ လေးစားရန် အလို့ငှာ လည်းကောင်း၊ ဒီမိုကရေစီ လူ့အဖွဲ့အစည်းတွင် တရားမျှတသော လိုအပ်ချက်များ ဖြစ်သည့် ကိုယ်ကျင့်တရား၊ အများပြည်သူ အေးချမ်းသာယာရေးနှင့် အကျိုးစီးပွား ဖြစ်ထွန်းရေးတို့ကို ဖြည့်ဆည်းရန် အလို့ငှာ လည်းကောင်း၊ ဥပဒေအရ သတ်မှတ်ထားသည့် ကန့်သတ်ချက်များ အတိုင်းသာ ကျင့်သုံးပိုင်ခွင့် ရှိသည်။
- (၃) အဆိုပါအခွင့်အရေးများနှင့် လွတ်လပ်ခွင့်များကို မည်သည့်ကိစ္စတွင်မျှ ကုလသမဂ္ဂ၏ ရည်ရွယ်ချက်များနှင့် အခြေခံမူများကို ဆန့်ကျင်၍ ကျင့်သုံးခြင်း မပြုရ။

အပိုဒ် ၃၀

နိုင်ငံတစ်နိုင်ငံအတွက်ဖြစ်စေ၊ လူတစ်စုအတွက်ဖြစ်စေ၊ လူတစ်ဦး တစ်ယောက်အတွက်ဖြစ်စေ၊ ဤကြေညာစာတမ်းပါ အခွင့်အရေးများနှင့် လွတ်လပ်ခွင့်များကို ပျက်စီးရာ ပျက်စီးကြောင်း ရည်ရွယ်လျက် တစ်စုံတစ်ခုသော ဆောင်ရွက်ချက်တွင် ပါဝင်ရန် သို့မဟုတ် ကိုယ်တိုင်ဆောင်ရွက်ရန် အခွင့်ရှိသည် ဟူ၍ ဤကြေညာစာတမ်းပါ စာသားတစ်ရပ်ရပ်ကို အဓိပ္ပာယ်ကောက်ယူခြင်း မရှိစေရ။

အားအိန်(၂၉)

- (၁) ပုဂံကီးဂါဒ်အိန်ဒီမိုကရေစီ လာဟူတဝါအဖွဲ့ခိုခို မှီလှာအနီကစာဒပ်ဝဲ အတော်သွန်တလန်တဖန် ဒိပ်ထီန် ထီထီန်သုဝဲ ထဲဒန်လာ ပုဂံအတဝါအံ့အပူအယိနုန်လီၤ။
- (၂) လာဟူကသူနီတဂါတန်ခွဲတန်ယပ် ဒီးတန်သဘူအဂီၢ်၊ ကဘန်သုဝဲ ဒ်သီးပုဂံကီးဂါဒ်ကပပ်လုာ်ပပ်ပူ၊ ဒီးပပ်ကဲပုၤအဂုၤ အဂါအတန်ခွဲတန်ယပ် ဒီးအတန်သဘူ၊ လာကမၤလာပုၤတဂီၢ်တဂီၢ်လီၤလာအလိပ် လာဒိန်မိပ်ကရုၢ် ပုၤကူပုၤကညီအတန်ကရၢကရီအဂီၢ် လာကမၤလာပုၤတဂီၢ်သကဲပ်ဝဲဝဲ၊ ပုၤကမုၢ်၊ ထံဖိကီၢ်ဖိတဖန်အတန်မုန်တန်ပၤ၊ တဂီၢ်လာဟူပုၤအဂီၢ် ကသုဝဲ အတန်ခွဲတန်ယပ် ဒ်တန်သိပ်တဂီၢ်ဘျၢ အတန်ပပ်လီၤတဂီၢ်အဒုန် အဆၢအသိး နုန်လီၤ။
- (၃) တန်ခွဲတန်ယပ်ဒီးတန်သဘူသွန်တဖန်အံၤ တန်တဘန်သူအီၤလာ ကျဲလာအထီဒါလိပ်သးဒီး ဘီမုာ်စာဖိုင်ကရၢ အတန်ပညိန်ကွၢ်ဖိ ဒီးအတန်သိပ်တဂီၢ်ဘျၢဘန်။

အားအိန်(၃၀)

တန်ကတီၤတထံၣ်လၢ်လၢ် လာအအိန်လာဟီၣ်ခိၣ်ဒီဘုၣ် တန်ဘိးဘုၣ်ရၤလီၤ ဘုၣ်ထွဲဒီးတန်ခွဲတန်ယပ်လာပုၤကူပုၤ ကညီအဂီၢ်အံၤအပူတဖန် တဘန်တၢ်တဲကျိးကျဲၤဒ်ထံကီၢ်တကီၢ်အဂီၢ်မုာ်ဂုၤ၊ ပုၤတကရူၢ်တကရၢအဂီၢ်မုာ်ဂုၤ၊ နီၢ်တဂါအဂီၢ် မုာ်ဂုၤအိန်ဒီဒီးတန်ခွဲတန်ယပ် လၢကနုၣ်လီၤလာကမၤတန်တမံၤမံၤ မုာ်တမုာ် မလာအနီၢ်ကစာအယိမုာ်ဂုၤလာအအိန်ဒီးတန်တိၣ်လၢ ကမၤပာ်းဂီၤတန်ခွဲ တန်ယပ်ဒီးတန်သဘူလာအအိန်လၢ တန်ဘိးဘုၣ်ရၤလီၤအံၤအပူ အဂီၢ်နုန်လီၤ။